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مشکلات امروز ناشی از 
حذف مردم است 

رئیس مجلس در پنجمین اجلاسیه 
سراسری اساتید شبکه تربیتی بسیج 
صالحین گفت: بحث تربیت در این 
مقطع زمانی که جبهه اصلی حزب خدا 
و حزب شیطان با تمام قوا در مقابل هم 
قرار گرفته اند، موضوع مهمی است. 
طرح صالحین از این جهت مهم است که 
جهاد تبیین مهم است و این دستور مقام 
معظم رهبری است. محمدباقر قالیباف 
با بیان این پرسش که چرا امروز تبیین 
موضوع اول ماست و تبیین چقدر مهم 
است؟ گفت: تبیین همان قدر مهم است 
که مردم مهم هستند، اگر مردم نباشند؛ 
انقلاب اسلامی کجاست؟ افکار بلند و 
اندیشه سیاسی امام کجاست؟ وقتی از 
اول اسلام تا امروز هر جا اسلام آسیب 
دیده؛ همه مشکلات از این بود که مردم 
نبودند. وی تصریح کرد: قدرت انقلاب 
در دل ۸۰ میلیون جمعیت است و اگر 
دل مردم با انقلاب همراه نبود ما دچار 
مشکل می شدیم. ما در اداره  کشور مردم 
را از عرصه های مختلف یا حذف کردیم 
یا دسته بندی و گروه بندی کردیم و 
مشکلاتی که امروز در حوزه اجرایی 

داریم ناشی از حذف مردم  است.

 جمهوری اسلامی روز به روز
 قوی تر می شود

 دولت دنبال تعامل سازنده
 با مجلس 

رئیس ستاد کل نیروهای مسلح با 
بیان اینکه امروز نسبت به گذشته بسیار 
قوی تر هستیم، گفت: با وجود فشارهای 
مستکبران، نظام اسلامی روز به روز 
قوی تر شده، پیش رفته و سعی کرده 
است که مشکلاتش را حل کند. سرلشگر 
باقری با بیان اینکه خداوند را شاکریم در 
دورانی زندگی می کنیم که ثمره تلاش 
علمای اسلام، خون شهدا و ایثار ملت 
ایران است، افزود: جمهوری اسلامی 
ایران در ۴۳ سال اخیر نمونه ای از 
حاکمیت یک کشور اسلامی بوده است. 
وی بیان کرد: این از ابعاد مختلف باید 
بررسی شود که اندیشه اسلام ناب که از 
سوی ولی امر مسلمین تبیین می شود 
و »حکم حکومتی« و لازم الاجراست، 
چگونه اجرا شده و ما در اجرا چه نواقصی 
داشته ایم؛ این موضوع ابعاد گوناگونی 
دارد که در این نمایشگاه به آن پرداخته 
شده است. سرلشگر باقری اضافه کرد: 
البته پرداختن به این موضوع سابقه ای 
طولانی دارد، اما کار منسجم تری انجام 
خواهد شد و ما دایرةالمعارفی از عملکرد 
جمهوری اسلامی را در بعُد دفاع، امنیت 
و مقاومت اسلامی بر اساس اندیشه 
رهبری که متأثر از اسلام ناب است، 

خواهیم داشت.

معاون رئیس جمهور در امور مجلس 
در نشست معاونان پارلمانی وزارتخانه ها 
و دستگاه های اجرایی کشور، برگزاری 
این جلسات را موجب انسجام و هماهنگی 
بین دولت و مجلس دانست و گفت: ما 
مجمع الجزایر جداگانه نیستیم. هریک 
از معاونان پارلمانی ضمن اینکه باید از 
حوزه کاری خود صیانت کنند، نظرات 
و دیدگاه خود را هم باید منعکس کنند 
اما یک رسالت جمعی هم وجود دارد و 
رئیس جمهوری به این مسأله تاکید دارد. 
سید محمد حسینی افزود: در دولت های 
قبل هم اینگونه بود که افراد را موظف 
کنند تا فقط بخشی نگری نکنند. در بحث 
استانداران معمولا وزیر کشور با رئیس 
جمهوری به توافق می رسیدند اما الان 
در  جلسات دولت خیلی به جد نظرات 
موافق و مخالف بررسی می شود و این 
کندی انتخاب استانداران به دلیل همین 
است که البته آثار مثبت دارد. حسینی، 
رابطه دولت و مجلس را خوب ارزیابی کرد 
و یادآور شد: در دولت ها مرسوم بوده که 
هماهنگی ها میان دولت و مجلس صورت 
بگیرد، ما دنبال برقراری تعامل سازنده با 

مجلس به خاطر نظام و مردم هستیم.

سـرمقــاله

ایجاد وحدت بین اهل سنت و شیعیان در مقام شعار و 
آرمان های جمهوری اسلامی ظرف چهل و یک سال گذشته بوده 
است. پرسش مهمی که مطرح است این است که اگر یک مطالعه 
میدانی صورت می گرفت، آیا ظرف چهل و سه سال گذشته 
وحدت، نزدیکی و همدلی و احساس برادری و وفاق در میان اهل 
سنت و شیعیان بیشتر شده است؟ اگر یک نظرسنجی در سال 57 
صورت می گرفت که میزان وحدت بین تشیع و تسنن چه میزان 
می باشد و بعد از چهل و سه سال در آبان سال 1۴۰۰ هم همان 
نظرسنجی صورت می گرفت، آیا نتیجه نشان می داد که رابطه 
میان تشیع و تسنن، میان شیعیان و اهل سنت در طول این چهل 
و سه سال بیشتر شده است یا کمتر؟ باید گفت شکاف و فاصله 
میان تشیع و تسنن ظرف چهل و سه سال گذشته اگر به نسبت 
قبل از انقلاب بیشتر نشده باشد، کمتر هم نشده است. سوال 
اینجاست که این هدف بسیار مهمی که جمهوری اسلامی از همان 
ابتدای انقلاب داشته است، کامل به ثمر ننشسته است. در پاسخ 
می بایستی باید گفت وحدت در حد شعار و شعارگونه به مناسبت 
هفته وحدت بوده است. کمتر تلاش جدی و واقعی به منظور ایجاد 
وحدت میان اهل سنت و شیعیان در این چهل و سه سال انجام 
شده است. بسیاری از رفتارها درحقیقت به وجود آورنده اختلاف 
و دلخوری هم بوده است. از سریال های تلویزیونی گرفته تا اینکه 
در پایتخت مسجد اهل سنت مشخصی وجود ندارد و اهل سنت 
برای نمازهای عید فطر و عید قربان که برای اهل سنت مهم ترین 
اعیادشان است یا به سفارت پاکستان می روند یا به محل دیگری 
برای برگزاری نماز جماعت مراجعه می کنند. یعنی به رغم همه 
گفته ها وحدت شکل مطلوب نگرفته است. همچنین بسیاری از 
رفتارها و گام های دیگری که در ایران برداشته شده است، فقط 
در مورد اهل سنت هم نبوده است؛ بلکه اقلیت های دینی دیگر 
هم احساس وحدت مدنظر ندارند. ای کاش یک نفر می توانست 
به مسئولان بگوید که تعامل با اقلیت های قومی و دینی نه تنها 
حاصل مثبتی به بار می آورد، بلکه آنها را نسبت به باورها و 

وابستگی های ملی و دینی مصمم تر و جدی تر می کند.

آیابهسمتوحدترفتهایم؟

وضعیتایرانیهایگرفتار
درمرزبلاروسولیتوانی

سخنگوی وزارت خارجه، در خصوص آخرین 
وضعیت اتباع ایرانی گرفتار در مرز بلاروس و لیتوانی 
گفت: متعاقب اطلاع وزارت امورخارجه از موضوع، 
سفارت ایران در بلاروس ماموریت یافت با فوریت این 
موضوع را پیگیری نماید. سعید خطیب زاده افزود: بر 
این اساس سفارت بلافاصله در تماس با وزارت خارجه 
و دیگر نهادهای ذی ربط بلاروسی، اقدام به کسب 
اطلاعات تکمیلی درخصوص وضعیت هموطنان گرفتار 
در مرز بلاروس - لیتوانی و حل مشکلات آنها نمود. 
طی این تماس ها، سفارت خواستار همکاری نهادهای 
ذیصلاح بلاروسی برای دسترسی به اتباع ایرانی گرفتار 
در مرز و رسیدگی فوری به وضعیت آنها گردیده است. 

امروزاقتصادمهمترینمساله
کشوراست

وزیر کشور در آیین تکریم  بابک دین پرست  معاون 
اقتصادی سابق با بیان اینکه؛ امروز، اقتصاد، اولویت اصلی 
کشور است، گفت: برادرم آقای دین پرست در طول مدت 
پنج و نیم سال، اقدامات و کارهای ارزنده ای در مجموعه 
معاونت هماهنگی امور اقتصادی و توسعه منطقه ای 
وزارت کشور انجام داده اند که از تلاش های ایشان طی 
این مدت تشکر می کنم. احمد وحیدی با بیان اینکه 
در همین مدت اخیر هم از نزدیک شاهد پیگیری ها و 
جدیت وی در پیشبرد برنامه های وزارت کشور بوده ام؛ 
تصریح کرد: تغییرات بخشی از واقعیت سیستم مدیریتی 
است و ازاین پس در این حوزه، در خدمت آقای کوشش 
تبار هستیم که از سابقه خدمت بیش از دو دهه ای 
در مجموعه وزارت کشور برخوردار و صاحب دانش 
اقتصادی است، و ان شاءا... ماموریت های اقتصادی 

وزارت کشور با قدرت و قوت بالا ادامه خواهد یافت.

گامبهگامبهسوینظارتبرخط
دادستان دیوان محاسبات کشور گفت: دیوان 
محاسبات با تحقق شفاف سازی، گام به گام به سوی 
نظارت برخط پیش خواهد رفت. دادستان دیوان  
محاسبات در مراسم تکریم و معارفه مدیران کل سابق 
و جدید دیوان محاسبات استان فارس، با اشاره به شعار 
سازمانی »دیوان فناورانه مردم پایه« افزود: شفاف سازی 
عملکرد دستگاه های اجرایی از مطالبات مردم است که 
در دولت جدید تلاش شده است عملی شود و دیوان 
محاسبات با تحقق شفاف سازی، گام به گام به سوی 
نظارت برخط پیش خواهد رفت. علی کامیار افزود: با 
ارائه گزارشات مستمر ۲ ماهه و ۴ ماهه اجرای بودجه، 
همه فعالیت های دستگاه های اجرایی رصد می شود و 

می توان اقدامات پیشگیرانه را در پیش گرفت. 

محرمانهماندنداراییهای
مسئولانمردمرابیاعتمادمیکند

یک فعال سیاسی با اشاره به اشکالات مصوبه مجمع 
تشخیص مصلحت نظام، اظهار داشت: برخلاف اصل 
مذکور به دلیل زیاد بودن مقامات و مسئولان مشمول، 
این طرح عملا قابل اجرای دقیق نیست. در قانون نحوه 
برخورد با متخلفین معین نگردیده و نحوه شناسایی 
دارایی ها معلوم نشده است. علی محمد نمازی بیان کرد: 
از سویی بر اساس ماده 5 ، محرمانه ماندن دارایی های 
افراد مشمول این مصوبه موجب بی اعتمادی مردم شده 
است. همچنین این مصوبه نقش کمی در مبارزه با فساد 
دارد و باعث بروز شایعه خواهد شد. وی تصریح کرد: 
اگر شرط محرمانه بودن فهرست دارایی های مقامات 
و مسئولان حذف گردد، اولا به انتخاب و انتصاب اصلح 
کمک خواهد نمود. ثانیا کسی نمی تواند دارایی خود را 
مخفی نماید. دلیل اینکه مسئولان از ابراز نظر عمومی 
مردم  استقبال نمی کنند، در عدم شایسته سالاری است 
و خود این موضوع ریشه در چرخش قدرت و مدیریت 

به صورت غیر دموکراتیک دارد.

جریمه۸۶میلیاردیقاچاقکالا
مدیرکل روابط عمومی تعزیرات حکومتی از جریمه 
۸۶ میلیاردی برای قاچاق در تعزیرات حکومتی استان 
گیلان خبر داد. محسن عسکری گفت:  مأموران بازرسی 
گمرک آستارا در بررسی ها  متوجه می شوند که یک 
شرکت حمل و نقل بین المللی در حمل بار ترانزیتی، 
کالای دیگری را با کالا اظهار شده تعویض کرده است. 
مدیرکل روابط عمومی و تشریفات تعزیرات حکومتی 
اظهار کرد: پرونده این شرکت برای رسیدگی به شعبه 
ویژه تعزیرات حکومتی شهرستان آستارا ارجاع و شعبه 
با احضار متهمان و  با توجه به محرز بودن تخلف قاچاق، 
متهمان را به ضبط کالاها و پرداخت ۸۶ میلیارد ریال 
جزای نقدی و تعطیلی این شرکت به مدت یکسال 

محکوم کرد.

خبـــر

آرمان ملی: رئیس جمهور با تأکید 
بر ضرورت تأمین انرژی پایدار برای 
رشد اقتصاد ایران و توجه به عدالت 
اجتماعی و حمایت از اقشار آسیب پذیر، 
گفت: دستگاه های اجرایی برنامه های 
پیشنهادی خود را در زمینه اصلاح 
الگوی مصرف و رعایت عدالت اجتماعی 
هرچه زودتر ارائه دهند. جلسه ستاد 
هماهنگی اقتصادی دولت یکشنبه شب 
به ریاست آیت ا...سید ابراهیم رئیسی 
برگزار شد و در آن موضوع حمایت از 
محرومان و رعایت عدالت اجتماعی 
در زمینه توزیع انرژی بین قشرهای 
مختلف مردم مطرح و پس از بحث و 
تبادل نظر مقرر شد تیم اقتصادی دولت 
جهت گیری ها و برنامه های پیشنهادی 
خود را در این زمینه ارائه دهند تا هرچه 
زودتر درباره آن تصمیم گیری شود. 
در این جلسه همچنین موضوع تأمین 
انرژی پایدار برای اقتصاد ایران با ۲ محور 
منطقی کردن مصرف انرژی و تاکید 
بر عدالت اجتماعی و حمایت از اقشار 
آسیب پذیر و محروم در دستور جلسه قرار 
گرفت. در ادامه جلسه ستاد هماهنگی 
اقتصادی دولت پس از بحث و بررسی 

در خصوص گزارش وزارت نفت درباره 
برنامه هایش برای تولید و تأمین گاز 
با توجه به در پیش بودن فصل سرما و 
زمستان، شیوه های تأمین و عرضه انرژی 
پایدار برای بلندمدت بررسی و مقرر شد 
دستگاه های اجرایی حداکثر یک هفته 
آیین نامه های لازم را در این خصوص 

تدوین و تقدیم دولت کنند.
   ترافیک دیدار با سفرا 

گـذشته  روز  جمهـــــور  رئیس 
همچنین در دیـــدار با ســفرای جدیدی 
برخی از کشورها  و دریافت استوارنامه  
آنها با این سفرا به گفت و گو پرداخت. 
سید ابراهیم رئیسی گفت: روابط ایران 
و قبرس در مرحله ای است که می تواند 
در حوزه های اقتصادی و تجاری افزایش 
یابد و امیدوارم با فعالیت سفیر جدید 
این کشور در ایران، این روابط به سطح 
قابل قبولی برسد. وی ضمن دریافت 
استوارنامه »آندریاس کوزوپیس« سفیر 
جدید قبرس خطاب به وی بیان کرد: 
امیدوارم با تجربیات و دانش شما روابط 
دو کشور در پایان دوره مأموریت توسعه 
پیدا کند. رئیس جمهور هنگام دریافت 
سفیر  کاهیلوتو«  »کاری  استوارنامه 

جدید فنلاند در ایران، گفت: امیدواریم 
در دوره مأموریت شما شاهد روابط خوب 
و درخشان دو کشور باشیم.  سید ابراهیم 
رئیسی ضمن تاکید بر لزوم پایبندی اروپا 
به تعهدات خود در قبال ایران، خطاب به 
سفیر جدید فنلاند گفت: امیدواریم در 
آستانه ۹۰ سالگی روابط دو کشور و در 
دوره مأموریت شما شاهد گسترش روابط 
ایران و فنلاند باشیم. پس از سفیر فنلاند 
نوبت به سفیر بلژیک رسید و رئیسی 
پس از  دریافت استوارنامه سفیر جدید 
بلژیک »جیانمار کوریتزو« گفت: ایران 
با  علاقه مند به گسترش همکاری ها 
بلژیک و اروپا در عرصه های اقتصادی 
و تجاری است اما نباید اجازه دهیم 
بیگانگان بر این روابط تاثیر بگذارند. 
وی با بیان اینکه جمهوری اسلامی ایران 
همواره به تعهدات خود پایبند بوده است، 
گفت: با وجود این، کشورهای اروپایی 
به تعهدات خود در برجام عمل نکردند. 
کشورهای اروپایی چه در توافق برجام 
و چه در مسائل دیگر نباید به نحوی 
عمل کنند که آمریکا احساس کند 
اروپا حوزه نفوذ اوست. رئیسی پس از 
دریافت استوارنامه »تورداقون صدیقف« 

سفیر جدید قرقیزستان در تهران بیان 
کرد: با توجه به عضویت دو کشور در 
سازمان های متعدد منطقه ای از جمله 
اکو و شانگهای، زمینه های مناسبی برای 
همکاری دوجانبه در زمینه های تجاری 
و ترانزیت وجود دارد. رئیس جمهور 
تاکید کرد: سطح کنونی روابط تجاری و 
اقتصادی دو کشور مطلوب نیست و باید 
با استفاده از ظرفیت های موجود، سطح 
همکاری های دوجانبه را ارتقا داد. رئیسی 
با بیان اینکه دو کشور می توانند برنامه  
جدیدی برای ارتقای روابط طراحی 
کنند، همکاری های سازنده ایران و 
قرقیزستان می تواند به ارتقای سطح 
تعاملات در سازمان های منطقه ای و 
بین المللی بینجامد. رئیسی همچنین 
پس از دریافت استوارنامه »کریستین 
دوسی« سفیر جدید سوئیس در تهران 
با بیان اینکه روابط دو کشور همواره 
دوستانه بوده است، گفت: سوئیس 
همواره نقش مثبتی در حفظ و گسترش 
صلح داشته و انتظار می رود در دوران 
جدید نیز بتواند نقش مستقل خود را در 
برابر سیاست های یکجانبه گرایانه آمریکا 

حفظ کند.

رئیس قوه قضائیه:

از عملکرد و لغزش یک قاضی دلم به درد آمد 
  باید راه را برای افرادی که بدون توبه حاضرند خدمت کنند هموار کنیم

آرمان ملی: رئیس قوه قضائیه از مقام معظم رهبری 
به عنوان انسانی زمان شناس و موید و متصل یاد کرد و 
با اشاره به بیانات روز یکشنبه ایشان درباره سه خصیصه 
و صفت مهم پیامبر اعظم )ص( گفت که امروز ما بیش از 
هر زمان دیگر به عدل، صبر و اخلاق به شدت نیاز داریم. 
حجت الاسلام غلامحسین محسنی اژه ای گفت: صبر و 
پایداری در طی کردن سیر الی ا... و تحمل دشواری انجام 
مسئولیت و ایستادگی در برابر گناه و فشار شیاطین و 
دشمنان کاری دشوار است و سختی های زیادی دارد. 
وی با اشاره به فزونی وسوسه های شیطانی و هواهای 
نفسانی و فشارهای دشمنان بیرونی در شرایط دشوار 
فعلی افزود: روز گذشته گزارش یک نهاد نظارتی درباره 
عملکرد یک قاضی به دستم رسیده که حقیقتا دلم به 
درد آمد که این شخص نه به خاطر فقر یا کمبود در 
زندگی بلکه به دلیل تمایلات نفسانی دچار لغزش هایی 
شده است. محسنی اژه ای ادامه داد: شیاطین و دشمنان 
سعی می کنند از نقطه ضعف انسان استفاده کنند و ما 
که می خواهیم پرچمدار انقلاب و الگوی حسنه در جهان 
باشیم باید بیش از همه به سنگینی مسئولیت توجه 
کنیم و نباید در مقابل ناملایمات، کمبودها و فشارها 
صبرمان لبریز شود و از پای درآییم. رئیس دستگاه 
قضا، اجرای عدالت را از وظایف مهم حکومت دانست و 
گفت: امروز مردم از نظام اسلامی انتظار اجرای عدالت 
در همه زمینه ها را دارند؛ نه فقط عدالت در صدور حکم. 
محسنی اژه ای افزود: امروز که می خواهیم به پیروی از 

انبیاء و اولیا و ائمه هدی اسوه حسنه باشیم باید در همه 
بخش ها بر اساس عدل رفتار کنیم و تأکید ولی امر بر 
تدوین پیوست عدالت خواهانه برای همه تصمیمات 
و مصوبات در همین راستاست. رئیس قوه قضاییه 
گفت: وقتی تصمیمی می گیریم یا قانونی را تصویب و 
بخشنامه ای را صادر می کنیم باید بیندیشیم که سبب 
تحقق و گسترش عدالت شده یا برعکس موجب ایجاد 
رانت و انحصار شده و شکاف طبقاتی را بیشتر و افرادی را 
از فرصت ها محروم می کند. محسنی اژه ای از اخلاق نیز 
به عنوان نیاز امروز انسان یاد کرد و گفت: بخش اعظمی 
از مسائل اسلامی را اخلاق تشکیل می دهد که تحقق 
عدالت را هم به دنبال خود دارد و موجب حفظ انسان 
در برابر هواهای نفسانی می شود. وی تصریح کرد: گاهی 
اخلاق عملی از هر خطابه و هر نوشته ای بیشتر اثرگذار 
است و ما با توجه به شرایط امروز، باید بیش از پیش صبر، 
عدالت ورزی و رعایت اخلاق اسلامی را در سرلوحه 
کارهایمان قرار دهیم. رئیس قوه قضائیه با بیان اینکه 
تمام اخلاق در وجود مقدس پیامبر اعظم و ائمه اطهار 
تجلی یافته، تصریح کرد: اگر می خواهیم پیروان راستین 
انبیاء و اولیاء باشیم باید رنگ خدا و رسول خدا را داشته 
باشیم. محسنی اژه ای تصریح کرد: خیلی اوقات انسان 
به راحتی زبان باز می کند و حرف های نادرست می زند و 
مطالبی که نسبت به آنها علم و یقین ندارد بیان می کند 
و توجیه هم می کند که دیگران چنین گفته اند و یا 
چنین شایعه شده است. وی خاطرنشان کرد: در شرایط 

دشوار امروز باید از سرنوشت کسانی که در چهار دهه 
گذشته به دلیل غفلت دچار خطا و انحراف شده اند 
عبرت گرفت و از خدا، قرآن و نماز و پیامبر اعظم و 
خاندان او که وسیله تقرب الهی هستند استمداد 
بجوییم تا خدا لحظه ای ما را در برابر لغزش ها رها نکند. 
رئیس قوه قضائیه همچنین در دیدار با فعالان سیاسی 
و اجتماعی اظهار کرد: توبه از نعمات الهی به انسان 
است که در آموزه های دینی به آن تأکید فراوان شده و 
ما باید آن را در همه شئون زندگی به ویژه امور حقوقی 
و دستگاه قضایی ساری و جاری کنیم تا کسی که دارای 
نقاط ضعف و قوت مختلفی است، به دلیل یک خطا 
منزوی نشود. وی با انتقاد از برخی رفتارها در طرد کردن 
بعضی افراد از قطار انقلاب ادامه داد: در چهار دهه اخیر 
اگر کسی مرتکب خلاف یا جرمی شد، بعضا شرایطی به 
وجود آمد که کلا طرد شد، در حالی که خیلی از افراد با 
توبه یا حتی بدون توبه حاضرند به جامعه خدمت کنند 
و در چارچوب ضوابط قانونی حرکت نمایند که ما باید 
راه را برای این بازگشت هموار کنیم. رئیس قوه قضائیه 
با اشاره به اشتراک نظر نخبگان با برخی رویکردهای 
جدید قضایی خواستار توجه به این اشتراکات برای 
تقویت ساختار عدلیه و بهبود عملکرد آن شد و تصریح 
کرد »بسیاری از اختلافات در سطح کشور و جریان های 
سیاسی مبنای فلسفی و کلامی ندارد و ناشی از تفاوت 
برداشت هاست که با گفتگو و هم اندیشی می توان آنها 

را به حداقل ممکن رساند.

صادق زیباکلام
استاد دانشگاه

یـــادداشت

تکلیف لوایح FATF  هنوز مشخص نشده و ایران بار دیگر در 
لیست سیاه FATF قرار گرفت. تا به امروز دو لایحه به صورت کامل 
در ایران پذیرفته شدند و دو لایحه دیگر نیز مورد تایید مجلس قرار 
گرفت اما همچنان در مجمع تشخیص مصلحت نظام بلاتکلیف 
است. فارغ از این که ارجاع این لوایح به مجمع کار دقیقی بود یا 
خیر اما تعدادی از اعضای مجمع با این استدلال که این لوایح ایران 
را محدود می کند، با آن مخالف هستند. کارشناسان در این عرصه 
ورود و تاکید کردند که اگر تحریم ها علیه ایران برداشته شود، 
ما به واسطه عدم تصویب FATF با مشکل مواجه خواهیم شد و 
مصداق بارز آن پول های زیادی است که امروز باید به ایران برگردد 
اما به بهانه عدم تصویب این لوایح همکاری صورت نمی گیرد. 
این لوایح یک موضوع مجزا از تحریم هاست اما تاثیرات متقابل 
بر هم دارند. اگر به زودی مذاکرات احیای برجام به نتیجه برسد 
و تحریم ها لغو شود عدم تصویب لوایح باز هم یک مانع است و به 
همین علت مشخصا FATF بر مسائل اقتصادی کشور تاثیرگذار 
است. برخی مسئولان تا به امروز بر اهمیت تصویب FATF تاکید 
کرده اند و تصویب آن را ضرورت می دانند و باید دید که با آغاز روند 
مذاکرات احیای برجام، موضوع FATF در کشور نیز حل می شود 
یا نه؟ این نگاه خوش بینانه وجود دارد که همزمان با به نتیجه 
رسیدن مذاکرات احیای برجام، سازوکار  FATF نیز در کشور 
تصویب شود تا ما بتوانیم از مزایای برجام به نحو کامل تری استفاده 
کنیم. البته این نگاه وجود دارد که مذاکرات احیای برجام به نتیجه 
برسد ولی همچنان FATF در کشور تصویب نشود و تصمیم گیری 
در مورد آن به ماه های بعد موکول شود. نگاه بدبینانه نیز اینکه 
مذاکرات احیای برجام به نتیجه نرسد و موضوع FATF نیز در 
کشور به نتیجه نرسد. ایران در یک نمونه مشخص میزان زیادی 
برق به عراق صادر کرده است و امروز عراق نمی تواند پول های 
ایران را به بهانه تحریم و عدم تصویب FATF به ایران بازگرداند. 
مشخصا امروز عدم تصویب FATF بر اقتصاد ایران تاثیر گذاشته 
است و این مانع برای همکاری با سایر کشورها نیز وجود داشت. 
همین امر سبب شد تا تهاتر در دستور کار قرار گیرد که پاسخگوی 
مسائل اقتصادی کشور نیست. کشورها عنوان کرده اند که حتی 
اگر تحریم ها برداشته شود، باید فکری به حال اینکه ایران در لیست 
سیاه مبادلات مالی قرار گرفته است نیز شود. امروز ایران تبادلاتی 
با افغانستان در حوزه های مختلف دارد که به سختی از طریق 
صرافی ها پول هایی وارد کشور می شود اما کشورهایی همچون 
ترکیه، امارات و ترکمنستان و سایر همسایگان امروز نمی توانند با 
ایران همکاری مالی داشته باشند و باید هرچه زودتر فکری برای 
برطرف کردن موانع شود. نباید به گونه ای عمل کرد که خودمان 

کار را برای خودمان سخت کنیم.

لوایحFATF؛همچنانبلاتکلیف

  رئیس جمهور:

 دستگاه های اجرایی برنامه الگوی مصرف
 پیشنهاد دهند  

    اروپا نباید به نحوی عمل کند که آمریکا احساس کند اروپا حوزه نفوذ اوست

سید جلال ساداتیان
 سفیر پیشین ایران در بریتانیا

آرمان ملی: بسیاری بر این باورند که اگر ترامپ در 
آمریکا ظهور نکرده و به قدرت نمی رسید و به تبع آن از 
برجام خارج نمی شد امروز این توافق در ششمین سال 
انعقاد خود فواید و ثمراتش را به کشورهای عضو  این توافق 
می رساند و همچنان پاسدار و حافظ صلح بین المللی بود. 
اما  حضور او در راس هرم قدرت در آمریکا موجب بروز 
مشکلاتی شد که رفتار همه طرفین از جمله ایران را 
تغییر داد. رئیس جمهوری پیشین آمریکا با تحریم های 
سختگیرانه و تازه درصدد بود که ایران را پای میز مذاکره 
بکشاند تا به توافق جدیدی با ایران دست پیدا کند. اما با 
مقاومت ایران درمقابل تحریم های وضع شده از سوی 
آمریکا برنامه ترامپ شکست خورد. ایران سطح برنامه 
هسته ای خود را ارتقا داد و از پذیرش خواست آمریکا 
خودداری ورزید. با این حال بسیاری مطرح کردند که اگر 
هیأت حاکمه در آمریکا تغییر کند و یک دموکرات روی 
کار بیاید شاید بتوان امیدوار بود که تغییراتی در برجام و 
نوع رویکرد طرفین به این توافق حاصل شود.  این در حالی 
است که در همان زمان جو بایدن متعهد شد که پس از 
به قدرت رسیدن در ماه ژانویه، آمریکا به برجام بازگردد 
اما اکنون پس از گذشت ماه ها از اظهارات او همه چیز در 
تعلیق به سر می برد. تغییر دولت در ایران و روی کارآمدن 
رئیس جمهور جدید نیز از طرف دیگر موجبات تغییرات 
نگرشی و رویکردی ایران را رقم زد. چنانکه مذاکرات نیز 
از زمان به قدرت رسیدن رئیسی در ایران به حالت تعلیق 
درآمده و متوقف شده است. با این حال مقام های غربی 
مدعی هستند که ایران با تعلل در بازگشت به مذاکرات 
هسته ای قصد دارد با افزایش خلوص و کمیت ذخایر 
سوخت هسته ای خود قدرت چانه زنی اش را در مذاکرات 
افزایش دهد تا بتواند امتیازات بیشتری بگیرد. هر چند 
که مقامات ایران همواره از بازگشت به مذاکرات وین » به 
زودی« سخن گفته اند و هیچگاه اصل موضوع مذاکره را رد 
نکرده اند. البته نباید از یاد برد که تحریم های دوره ترامپ 
هنوز به قوت خود باقی هستند و رئیسی وعده داده تا 
اقتصاد را بهبود بخشد و نرخ تورم را کاهش دهد در صورت 
شکست او در تحقق وعده هایش ایران با مشکلات بیشتری 
مواجه خواهد شد. لذا از این رو است که نیم نگاهی هم به 

مذاکرات وین، احیای برجام و برداشته شدن تحریم ها 
دارد.  این در حالی است که عدم اعتماد بین طرفین در 
ماه های اخیر در حال افزایش بوده است. ایران شک و 
تردید دارد که آیا بایدن با چالش های فراوانی که پیش 
روی خود دارد مایل به دستیابی به توافق با ایران است یا 
خیر. ایران گمان می کند بایدن منافع سیاسی نامعلومی 
در این باره دارد. در همین حال، کشور های غربی نسبت 
به اقدامات تهران دچار تردید و سرخوردگی شده اند. عدم 
اطمینان نسبت به یکدیگر در طرفین دیده می شود. باید 
دید که در نهایت در این فضای غبار آلود تکلیف مذاکرات 
وین، احیای برجام و برداشته شدن تحریم ها چه خواهد 

شد و طرفین چگونه سمت گیری خواهند داشت. 
    دیدار در بروکسل

پس از گمانه زنی ها پیرامون حضور هیأتی از ایران در 
بروکسل در پنج شنبه هفته گذشته که از جانب معاون 
جوزپ بورل مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا 
مطرح شد روز گذشته خبر رسید معاون سیاسی وزیر 
امور خارجه روز چهارشنبه این هفته برای گفت و گو با 
هماهنگ کننده کمیسیون مشترک برجام به بروکسل 
می رود. در این راستا علی باقری کنی روز دوشنبه در 
حساب توییتری خود نوشت: روز چهارشنبه، هماهنگ 
کننده کمیسیون مشترک برجام را در بروکسل ملاقات 
خواهم کرد تا گفت و گوهایمان را درباره مذاکرات نتیجه  
محور ادامه دهیم. وی اضافه کرد: ایران مصمم به انجام 
مذاکراتی است که تحریم های ظالمانه و غیرقانونی را به 
صورت کامل و موثر لغو نموده، عادی سازی روابط تجاری و 
اقتصادی با ایران را تضمین نموده و ضمانت های معتبری 
برای عدم بدعهدی بیشتر فراهم کند. معاون سیاسی وزیر 
امور خارجه اضافه کرد: مساله این است که آیا طرف های 
مقابل از  آمادگی واقعی برای انجام تعهدات خود، از جمله 
فراخواندن یک ناقض غیرعضو به ترک خط مشی ها و 
میراث مخرب گذشته برخوردارند؟ باقری کنی تصریح 
کرد: ادامه سیاست شکست خورده فشار حداکثری قطعا 
نمی تواند موانع پیش روی »مذاکرات برای لغو تحریم های 
غیرقانونی و ظالمانه« را بردارد، بلکه بر پیچیدگی های 

فراوان مذاکرات خواهد افزود.

    تحولات بین المللی پیرامون برجام 
 گفت و گو ها پیراتمون توافق هسته ای در نقاط مختلف 
دنیا ادامه دارد و کشورهای مختلفی که به نحئوی از انحاء 
درگیر برجام هستند در فعالیت هایی را له یا علیه برجام 
سامان می دهند.  در این راستا طی یکی دو روز گذشته 
سرگئی لاوروف، وزیر امور خارجه روسیه و یائیر لاپید 
وزیر امور خارجه رژیم صهیونیستی، در زمینه طیفی 
از مسائل در دستورکار منطقه ای و بین المللی، از جمله 
وضعیت موجود پیرامون توافق هسته ای ایران گفت وگو 
کردند.  این در حالی است که میخائیل اولیانوف، نماینده 
روسیه در سازمان های بین المللی واقع در وین در توییتی 
در پاسخ به شخصی که درباره عدم ارائه ضمانت برجامی 
توسط بایدن به ایران صحبت می کرد نوشت: به نظرم این 
یکی مساله به مذاکرات بستگی دارد. خواسته ایرانیان 
به نظر منطقی و قابل توجیه است. این خواسته نه تنها 
با عرف دیپلماتیک بلکه با عقل سلیم نیز همخوانی 
دارد. وی همچنین در پاسخ به توییت کاربر دیگری که 
می گفت عدم تمایل بایدن به چسبیدن به توافق دلیل 
اصلی مذاکرات وین است، بیان کرد: من با نتیجه گیری 
شما موافق نیستم. شرکت کنندگان در مذاکرات وین 
دیدگاه های مختلفی بر سر برخی مباحث دارند اما تمامی 
آن ها از جمله آمریکا به هدف احیای برجام به شکل اصلی 
خود چسبیده اند. در همین راستا رافائل گروسی، مدیرکل 
آژانس بین المللی انرژی اتمی اعلام کرد که نتوانسته 
ارتباط مستقیمی که وی با دولت قبلی داشته را از زمان 
روی کار آمدن سید ابراهیم رئیسی برقرار کند. وی افزود: 
تا به حال با وزیر خارجه جدید گفت وگو نکرده ام. امیدوارم 
به زودی فرصت دیدار با او را پیدا کنم چراکه این مسئله 
حائز اهمیت است. اگر مشکل، سوءتفاهم یا اختلاف نظری 
پیش بیاید، می توانیم بایکدیگر صحبت کنیم. من قبلا 
این گفت وگوها را داشتم و تصور می کنم که بتوانم شرایط 
عادی را به دست آورم. مدیرکل آژانس بین المللی انرژی 
اتمی با ذکر اینکه هیچ نشانه ای نسبت به پیشروی ایران به 
سوی بمب اتمی وجود ندارد، مدعی شد که برای فهمیدن 
آنکه چه چیزهایی درخطر است، باید به وضعیت کره 

شمالی نگاه کرد.

»آرمان ملی« تحولات پیرامون برجام را بررسی می کند  

تلاش های ادامه دار برای احیای برجام
   باقری و انریکه مورا چهارشنبه در بروکسل دیدار می کنند  

سخن روز
کنفرانستهران

مقدمهایبرشناساییطالبان؟
ادامه از صفحه اول/ ولی از آنجا که بخش عمده ای 
از طالبان در پاکستان هستند و پاکستان هم از طالبان به 
عنوان ابزار در فضای منطقه ای و بین المللی دارد استفاد 
می کند، مخصوصا پاکستان چون نمایندگی چین را 
برعهده دارد و قرار ست وزیر خارجه چین در دوحه با 
مقامات ارشد طالبان ملاقات کند، بنابراین بیش از هر 
کشوری، چینی ها سراسیمه دارند فضای افغانستان را 
آماده می کنند تا بتوانند در این کشور سرمایه گذاری 
کنند. امری که سابقه هم داشته و روی معادن و نفت 
افغانستان سرمایه گذاری کرده اند. بنابراین پاکستان به 
نمایندگی از طرف مخصوصا چینی و با توجه به روابط 
نزدیکی که با طالبان دارد در سفری که اخیرا آقای 
باقری به پاکستان داشت، به عنوان یکی از شرایط به 
رسمیت شناختن طالبان مطرح شد. ایران هم به دنبال 
این سفر تصمیم گرفت که این کنفرانس را برگزار کند 
ولی هنوز بحث شناسایی رسمی طالبان مطرح نیست و 
همه کشورهای منطقه دارند نرمشی به خرج می دهند 
که طالبان هم باید این نرمش را عملی کند و با توجه به 
اینکه الان شرایط اقتصادی بسیار ناگواری افغانستان 
را فرا گرفته، طالبان هم ناچار است که مقدار زیادی از 
ارزش هایش عقب نشینی کند و شرایط داخلی افغانستان 
را با انتظارات کشورهای منطقه و مخصوصا در ارتباط با 

کشورهای جهانی منطبق بکند.

ویـــژه

بوریس جانسون نخست وزیر انگلیس و ولادیمیر پوتین 
رئیس جمهوری روسیه روز دوشنبه در اوج اختلافات 
دیپلماتیک بین دو کشور با یکدیگر تلفنی گفت وگو و پیرامون 
توافق هسته ای ایران تبادل نظر کردند. بوریس جانسون گفت 
که دو کشور به عنوان اعضای دائم شورای امنیت سازمان 
ملل متحد و قدرت های بزرگ اقتصادی جهان که از تاریخ 
طولانی مشترکی برخوردار هستند وظیفه دارند تا برای مقابله 
با چالش های مشترک مانند تغییرات آب و هوایی و حفظ 
توافق های بین المللی مانند برجام همکاری کنند. انگلیس و 
روسیه دو عضو توافق هسته ای ایران هستند که به رغم خروج 
یکجانبه ایالات متحده و فشار رئیس جمهوری سابق این کشور 

برای نابودی این توافق، در آن باقی مانند.

گفتوگویبرجامیپوتینوجانسون


